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Za  pár týdnů zaklepe na dveře jaro. Mám ho rád. Jen se trochu 
bojím, aby místo srdečného pozdravu nevtrhnulo do  dveří 
s tou otravnou otázkou, jak že to mám s tím úklidem? Tak jsem 

si říkal, že bych se na to jaro připravil, abych, až přijde, měl splněno. Jenže 
tělo ani mysl v zimním období není nastaveno na kdovíjakou aktivitu, natož 
na  tak nepopulární, jako uklízení. Zametl jsem tedy přede dveřmi sníh, co 
náhodou napadl, a shrabal větve popadané po silném větru. Hm, tím bych asi 
moc nezabodoval, zvlášť když sníh dřív nebo později zmizí sám.
Tak že bych šel dělat pořádek do kůlny. Kůlna je malá, což mě už dávno, dokud 
se tam ještě dalo hnout, donutilo využívat kdejakou volnou plochu. Bicykly jsou 
uchycené za přední kola na zdi, nad nimi visí křovinořez a ještě nad ním rakev 
na auto. Nosič kol mám zavěšený na hácích přímo na stropě. Čtyřpatrové regály 
taky pojmou hodně věcí. Ale jsou takové, které nikam nepověsíte ani nezastr-
číte – kočárek, osmou autosedačku, dětské elektro-autíčko, kbelíky s omítkou… 
Navíc teď v zimě tam je plno dalších sezónních věcí, co potřebují někde usklad-
nit, namátkou cibulky jiřinek a kosatců, truhlíky s muškáty, bedna s jablky, 
česnek, nebo cokoli co musíte mít k  ruce, kdyby náhodou byla opravdová 
zima, jako lyžařská výbava, brusle, hokejky, pekáče, sáňky. Sotva se pro-
deru k věšáku s pracovním oděvem… Ne, opravdu, teď není vhodná doba 
na úklid v kůlně. 
Je fakt, že bych tam asi našel spoustu starých nepotřebných krámů, které 
by se daly vyhodit. Jenže, vyhoďte si něco! Léta kolem toho chodíte, pře-
káží vám to, říkáte si, že už se toho zbavíte, a jakmile to uděláte, hned 
vzápětí se to k něčemu hodí. Anebo se to nehodí hned, ale až časem, kdy 
zapomenete, že jste to vyhodili, a pak nastane situace, že to potřebu-
jete, jdete najisto, ale už to tam není. To je na zbláznění.
Anebo, když už ne ty věci vyhodit, tak aspoň jejich správným uspo-
řádáním ušetřit spoustu místa. Jenomže to je taky nebezpečné, to 
už jsem si vyzkoušel, to zavání nepříjemnostmi. Svou kůlnu znám 
jako své boty a najdu tam leccos, ačkoli jsou tam věci naskládány 
spíš nahodile, bez ladu a skladu. A jak jste na něco léta zvyklí, není 
radno s tím hýbat. Já třeba mám pilníky v šuplíku pod ponkem 
u okna. Pilky leží naproti na kraji regálu, od kladívek s vodováhou 
a sekerou je odděluje nemrznoucí směs do ostřikovačů, dláto je 
uskladněné na zemi v bedýnce s fankou a malířským válečkem, 
montážní klíče v koženém pouzdru u dveří hned vedle svinova-
cího metru a řezacího nože, zednické provázky mám na para-
petu společně s hřebíky, sirkami a postřikem na ovocné stromy. 
Je tam toho mnohem víc, mnohem, nebudu namáhat klávesnici, 
abych to všechno popsal. Uznávám, je to chaos, logičtější by bylo 
uspořádat si věci dohromady třeba podle řemeslných skupin. Jsem 
poměrně systematický člověk, myslím, že bych to dokázal. Ale chce 
se mi riskovat, že bych v  přeorganizované kůlně marně hledal?! A  to 
nemluvím o tom, že jakmile si někde úklidem vytvoříte prostor, hned se 
na uvolněné místo šoupne něco jiného. Jako na můj ponk. Momentálně 
tam je taška s  lyžařskými helmami, pelech pro kočky a  substrát s  hlívou 
ústřičnou! Uklízení je prostě hrozně nevděčná práce. Musím počkat na lepší 
příležitost.
Snad bude mít jaro pochopení.            ↘ mš

Petra Pavla 
zvolili prezidentem 
i občané Sloupnice
Třetí přímá volba prezidenta republiky přinesla ve Sloupnici obdobné výsledky jako v celo-
státním měřítku – v obou kolech zde uspěl Petr Pavel, a to dokonce vyšším rozdílem než 
v rámci celé země. Bez ohledu na to, kterého z kandidátů jsme svou volbou podpořili, nás 
může těšit fakt, že volební účast (74,73 % v prvním, resp. 74,62 % ve druhém kole) zde byla 
o poznání vyšší než ve zbytku republiky.

výsledky hlasování ve 2. kole

kandidát sloupnice 
(celkem)

dolní 
sloupnice

horní
sloupnice

petr pavel 60,59 %
(615 hlasů)

56,68 % 
(267 hlasů)

63,97 % 
(348 hlasů)

andrej babiš 39,40 %
(400 hlasů)

43,31 % 
(204 hlasů)

36,02 % 
(196 hlasů)

výsledky hlasování v 1. kole

kandidát
počet hlasů

v % absolutně

petr pavel 35,67 365

andrej babiš 32,64 334

danuše nerudová 15,34 157

pavel Fischer 8,11 83

Jaroslav bašta 3,12 32

Marek hilšer 2,63 27

karel diviš 1,66 17

tomáš zima 0,78 8



Zprávy obecního úřadu

 dopravní situace v obci
Často slýchám otázku, kolik se vybere peněz 
z rychlostních radarů umístěných v obci. Asi 
bych to neměl veřejně přiznávat, ale pokud 
bychom chtěli vybírat pokuty od neukáz-
něných řidičů, peníze by putovaly do obce 
s rozšířenou působností, tedy do Litomyšle, 
a na nás by zbyl jen drobný příspěvek. 
 Když jsem před několika lety navrhoval 
koupit radary, říkal jsem: „Kdyby zpoma-
lil každý desátý řidič, tak se to vyplatilo“. 
A na nedávném školení jsem se dozvěděl, že 
pouhé 2 % řidičů projede kolem radaru vyšší 
rychlostí než 60 km/h... 
 Ve snaze o bezpečnější dopravu chceme 
pokračovat. V blízké době se bude zavádět 
zóna 30 km/h od salaše po humenní cestě až 
k rybníčku ve Vesničce. Až to počasí dovolí, 
vyznačíme v některých částech obce bílé čáry 
na komunikacích před křižovatkami s pra-
vidlem přednosti zprava – zejména v oblasti 
okolo prodejny autobaterií a dolní hasičské 
zbrojnice. Značení si hradíme z našich pro-
středků, proto žádáme o trpělivost. Postupně 
pro bezpečnost budeme podnikat další kroky.

 sokolovna čeká 
 na opravu
Navštívili nás pracovníci Památkové úřadu 
z Pardubic, po kterých jsme chtěli radu nebo 
spíše pomoc s financováním nutných oprav 
sokolovny. Dle mého názoru se schůzka 
minula účinkem, protože pan Švec nám 
pouze poradil, co s budovou dělat můžeme 
a co naopak dělat nesmíme (protože jde 
o památkově chráněný objekt). Bohužel 
ohledně financování mi sdělil, že na hava-
rijní stav budov přispívají jen obcím s rozší-
řenou působností, a protože tou je v našem 
případě Litomyšl, která má mnohem více 
památkově chráněných budov, na Sloupnici 
už nezbývá. Drobné opravy si tedy musíme 

udělat svépomocí a větší opravy naplánovat 
do rozpočtu.

 nájmy v obecních bytech
Celkový růst cen vedl zastupitelstvo k rozhod-
nutí zvýšit v obecních bytech nájemné, které 
mnoho let zůstávalo na stejné výši. Prosím 
tedy o pochopení dotčené občany, protože 
široko daleko máme nejnižší nájmy a museli 
jsme s tím už něco udělat.

 hledáme provozovatele
 do restaurace u labutě
Dlouhodobé stížnosti od občanů na fungo-
vání restaurace U Labutě už nešlo přecházet, 
a tak zastupitelstvo rozhodlo o výpovědi panu 
hostinskému k 31. 7. 2023. Tímto dáváme 
na vědomí, že pokud se mezi obyvateli 
Sloupnice najde někdo, kdo by restau-
raci rád provozoval, nebo alespoň víte 
o někom, kdo by restauraci vedl, ať se 
ozve na obecní úřad. 
 Panu Povovi bych chtěl poděko-
vat za snahu, popřát hodně úspěchů 
do budoucna a ať se ten poslední půlrok 
podaří lépe než předcházející tři roky.

Dětem přeju krásné jarní prázdniny. 
A nám všem, ať se dny dále prodlužují, 
noci zkracují, aby tu bylo zase jaro.

↘ milan bečička, starosta obce
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 budeme mít 
 novou budovu 
 domova pro seniory? 
Jak jsem již v minulém čísle PELMELU 
psal, stavba zadního traktu domova pro 
seniory závisí na přidělení dotace. Zatím 
stále čekáme na rozhodnutí. Dá se říct, že 
je to momentálně nejočekávanější zpráva. 
Na nedávném jednání paní ředitelky 
Millichové s pracovníky ministerstva práce 
a sociálních věcí jsme dostali další pozitivní 
zprávu. Jen v krátkosti: postoupili jsme mezi 
vážné adepty pro získání dotace, a máme tak 
zase větší šanci na dotaci dosáhnout. Pomalu 
začínáme věřit, že vše dobře dopadne, a tak 
přesouváme klienty, vyklízíme zadní trakt 
a připravujeme se na demolici.

 tříkrálová sbírka 
 rekordní

V sobotu 7. ledna se konala již tradiční Tří-
králová sbírka. Počasí koledníkům celkem 
přálo, a tak se podařilo vybrat krásných 
78 485 Kč.  Podle dostupných údajů jde 
ve Sloupnici o nejvyšší vybranou částku. 
Ještě jednou děkujeme všem dárcům, protože 
peníze z této sbírky půjdou i na naše rodinné 
centrum.

 v komunitním centru 
 obnovuje provoz 
 knihovna
Koncem ledna proběhlo měření hluku 
tepelného čerpadla v komunitním centru. 
Byla to poslední věc, která bránila defini-
tivní kolaudaci budovy a převzetí díla.  Naše 
nová paní knihovnice pro vás třídí a přebírá 
knížky, takže se můžete těšit na čtenářské 
žně. Knihovna bude otevřená každé úterý 
od 16.00 do 18.00 hodin.
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zprávy ze základní školy
Florbalový turnaj
Florbalový turnaj proběhl ve čtvrtek 21. 12. 
2022. Mezi sebou bojovalo 6 týmů. Jeden 
zápas trval 10 minut, bylo i pár přestávek. 
Turnaj vyhrála Devítka (pokud se nepočítají 
učitelé), na druhém místě skončily Hokejky 
a bronzový byl tým Výkvět.  

(zapsal Vojtěch Ráb)

výuka nové informatiky
Od nového školního roku vyučujeme informatiku podle malé revize RVP. Co se učíme? 
Kromě rozvíjení digitálních kompetencí, práce s počítačem, různými aplikacemi, řešíme 
různé problémy, spolupracujeme, stavíme a ovládáme roboty. Využíváme různé pomůcky, 
stavebnice…

lyžařský kurz
Ve dnech 15. – 20. 1. 2023 se uskutečnil lyžařský kurz pro žáky 2.stupně. Do poslední chvíle jsme 
se obávali nepříznivých sněhových podmínek, ale vlekaři ve skiareálu v Loučné nad Desnou jsou 
mistři svého oboru a sníh na sjezdovce udrželi. Lyžařského kurzu se zúčastnilo 27 žáků, kteří byli 
rozděleni do 3 družstev – pokročilí lyžaři, lyžaři začátečníci a snowboarďáci. Ubytováni jsme byli 
v Penzionu Oáza, kousek od sjezdovky. 
Ve středu odpoledne jsme si od lyžování odpočinuli, čekal nás relax v termálech ve Velkých Losi-
nách. Po návratu z plavání nás čekalo večerní lyžování, které jsme si všichni  moc užili.
V pátek jsme kurz zakončili závodem ve slalomu.    

(kolektiv žáků 8. ročníku)
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Zimní čas 
v Domově pro seniory

Senioři se sešli 
v komunitním centru

Stejně jako v přírodě, tak i v Domově pro seniory dochází v průběhu zimního období ke zklid-
nění. Více pečeme, vaříme a odpočíváme. V lednu jsme například s klienty pekli štrůdl a smažili 
bramboráky.
 Dále intenzivně pracujeme na vyklízení budovy penzionu a přípravě na realizaci výstavby 
budovy nové, i když stále nemáme informaci, zda finanční podporu z Národního plánu obnovy 
obec Sloupnice na výstavbu obdrží. Ale říkáme si, že štěstí přeje připraveným, a nezahálíme.
Co se týká změn v cenách energií, je pro nás počátek roku 2023 náročný, protože se nám cena 
za energii zdvojnásobila. Intenzivně pociťujeme také zvýšení cen potravin. Tyto dva důvody nás 
vedly ke zdražení pobytové služby od 1. 2. 2023. Nově u nás klienti platí za ubytování 
270–280 Kč/den a 235 Kč za stravu.
 Milí spoluobčané, dovolte mi touto cestou připomenout nabídku naší Odlehčovací služby. Pokud 
dlouhodobě pečujete o seniora v domácím prostředí a potřebujete si odpočinout, odjet na dovo-
lenou, nebo vyřešit jinou dočasnou situaci, neváhejte od pondělí do pátku v čase 7.00–15.00 h 
kontaktovat kancelář sociálních pracovnic na tel. č.: 465 549 037. Budeme Vám rádi nápomocni.

↘ za domov pro seniory sloupnice mgr. kateřina millichová, ředitelka

Členky Českého červeného kříže uspořádaly 
v prosinci další besedu se seniory, tento-
krát poprvé v komunitním centru, které 
si na padesát hostů se zájmem prohlédlo. 
Našim starším spoluobčanům se představil 
nový starosta pan Milan Bečička, který je 
seznámil i s novinkami v obci. S neobvyklou 
nabídkou přišel režisér zdejšího divadel-
ního souboru Gary Edwards, jenž oslovil 
přítomné, zda by si nechtěli vyzkoušet 
divadelní tvorbu a podílet se na aktivitách 
Dovedy. Pokud by někdo z věkové skupiny 
50+ měl zájem, může se panu režisérovi 
ozvat na tel. 723 827 829. V přátelské atmo-
sféře poseděli senioři do večerních hodin.

↘ red



z historie stolního 
tenisu ve sloupnici
V dnešním příspěvku se budeme věnovat mistrovským soutěžím družstev mužů ročníku 1976–77. 
Doslovná citace z klubové kroniky je opět značena uvozovkami a odlišena typem písma – kurzívou.

 SouTěžNí roK 1976–77  

V klubové kronice uvádí kronikář Ladislav Chleboun st.:  
„Sezona ročníku 1976–77 byla zahájena prakticky průběžně, protože hráči M. Doubrava, L. Chleboun ml. a Král trénovali téměř 
celé léto a začátkem září se k nim postupně přidávají další. Bude to v nové, již krajské soutěži velmi potřebné. Nově zaregist-
rováni byli Zdeněk Motyčka a Josef Kroulík. Máme tedy registrováno 18 hráčů a 2 hráčky. Po loňských špatných zkušenostech 
nebylo již do soutěže přihlášeno C družstvo mužů, ale pouze A + B družstvo mužů.“ 

soupiska a družstva mužů soupiska b družstva mužů

vaněk Jiří ing. 1947 doubrava Milan 1962

chleboun ladislav 1962 chleboun ladislav 1933

pokorný petr 1950 novotný Josef 1937

král Jindřich 1943 Mikulecký Jan 1960

doubrava Milan 1962 klusoň václav 1948

chleboun ladislav 1933 Mikulecký václav 1952

Mikulecký Jan 1960 Mikulecký Milan 1954

klusoň václav 1948 chamas Jan 1950

chamas Jan 1950 doubrava Jan 1960

Mikulecký Milan 1954 chleboun pavel 1961

doubrava Jan 1960 Motyčka stanislav 1957

kuře lubomír 1958

Motyčka zdeněk 1960

kroulík Josef 1963

Vybrané komentáře k mistrovským zápasům:
 
„Sloupnice A – Lanškroun 13:1, hráno 25. 9. 76 dopoledne U Chlebounů.
Zcela nečekaně hladké vítězství při našem nováčkovském vstupu do krajské soutěže. Jediný bod ztratil Král, ale to je stejně 
výborné. Chyběl tentokrát Chleboun st., který byl na holubech a neviděl tak první vítězství v kraji.“

„Vysoké Mýto D – Sloupnice B 6:8, hráno 25. 9. 76 dopoledne ve Vysokém Mýtě. 
Těsné, ale zasloužené vítězství, neboť Novotný sháněl hráče po Sloupnici i Vys. Mýtě, aby bylo družstvo pohromadě. 
Nakonec tedy bylo a dost silné. Nezahrál podle očekávání pouze Chamas, ale ostatní dobře.“

„Ústí n. O. C – Sloupnice A 10:4, hráno 1. 10. 76 večer v Ústí nad Orlicí.
Krutá porážka snad ani nemusela být, ovšem nezahrál Ing. Vaněk, který vůbec prvně co za nás hraje nedělal ani jeden bod.“

↘ ladislav 
chleboun 
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 „Sloupnice B – Hrušová 14:0, mělo se hrát 1. 10. 76 odpoledne U Chlebounů.
Soupeř se nedostavil již v druhém nařízeném termínu. Je jisté, že nám bude přiznáno kontumační vítězství, ale z toho nemáme 
žádnou radost. Do soutěže jsme se přece hlásili proto, abychom hráli.“

„Orlice – Sloupnice A 11:3, hráno 2. 10. 76 večer na Orlici.
Bez politika Ing. Vaňka druhá těžká porážka. Obstál pouze L. Chleboun ml, který zatím z našich jediný pravidelně boduje. 
Král mohl získat víc, je také zatím jediným druhým platným členem družstva.“

„Sloupnice A – M. Třebová B 12:2, hráno 9. 10. 76 dopoledne U Chlebounů.
Velice krásné a vysoké vítězství nad zdatným soupeřem. Vedli jsme již 10:0, ale z těch deseti bylo osm zápasů třísetových. 
Chytil se Ing. Vaněk a M. Doubrava. Velmi dobře však hráli i L. Chleboun ml. a Král. Soupeř byl velmi vyrovnaný a měl vzorné 
sportovní vystupování.“

„Sloupnice A – M. Třebová C 13:1, hráno 9. 10. 76 odpoledne U Chlebounů.
Druhý soupeř z Moravské Třebové byl o poznání slabší. Mohlo být dosaženo rekordního vítězství v krajské soutěži, ale Král 
si v posledním zápase trochu zalaškoval a soupeř využil příležitosti.“

„Mostek – Sloupnice B 2:12, hráno 15. 10. 76 večer v Mostku.
Velmi hezké vítězství nad dosud neporaženým celkem. Hráli jsme ve velmi silné sestavě a všichni zahráli dobře. Letos hraje 
velmi dobře Klusoň, jsme rádi.“

 „Litomyšl – Sloupnice A 10:4, hráno 16. 10. 76 dopoledne v Litomyšli.
Přes značnou porážku jsme byli zcela vyrovnaným soupeřem. Stav byl ještě 4:4 a potom to přišlo. Král prohrál s Oseckým 
ve třetím setu 22:20, L. Chleboun ml. s Javůrkem st. ve třetím setu 21:19, M. Doubrava s Oseckým ve třetím setu 22:20 
a L. Chleboun ml. s Javůrkem ml. ve třetím setu 23:21. Tolik smůly najednou snad ještě nebylo, ale platíme zřejmě 
nováčkovskou daň.“

„Vys. Mýto B – Sloupnice A 2:12, hráno 16. 10. 76 večer ve Vys. Mýtě.
Když vyhrajeme, tak vždy zatím pořádně vysoko. Trochu jsme se zahojili za to nešťastné dopoledne. Dost těžko se pro naše 
utkání uvolňuje Ing. Vaněk, pro trénink už vůbec ne, ale věříme, že po volbách a po sklizni se to zlepší.“

„Sloupnice B – Sudslava 7:7, hráno 29. 10. 76 večer U Chlebounů.
Proti vedoucímu oddílu jsme pochopitelně chtěli vyhrát a snad právě proto se moc nedařilo. Velmi dobře zahrál Klusoň a také 
M. Doubrava. Zklamal J. Mikulecký a nevedlo se ani Novotnému, který byl příliš rozptýlen okolním děním a při zápase 
se věnoval rodinným příslušníkům.“

„Sloupnice A – Svitavy C 11:3, hráno 30. 10. 76 dopoledne U Chlebounů.
Všichni naši hráli dobře. Za hosty bodoval pouze Prokeš. Je to již naše páté vítězství v krajské soutěži a na nováčka rozhodně 
dobré umístění. Na odpolední zápas je však určitá potíž se sestavou.“

„Sloupnice A – Č. Třebová B 3:11, hráno 30. 10. 76 odpoledne U Chlebounů.
Obavy z dopoledne se potvrdily a byla z toho první a ostudná porážka doma. Z kádru prvního mužstva zůstal obětavý, i když 
nemocný Král a L. Chleboun ml. Předem se omluvil M. Doubrava, který jel na svatbu. Ing. Vaněk se omluvil už dopoledne a jel 
domů do H. Brodu. Navíc Klusoň, který mohl zaskočit, čekal nevěstu. Za obětavou starost a práci vedení oddílu se hráči takto 
odměnili. Je to ostuda.“

 „Proruby – Sloupnice A 7:7, hráno 6. 11. 76 dopoledne v Prorubech.
Další mistrovské utkání, které se nám nepovedlo, šlo celkem snadno zvítězit. 
Chyběl tentokrát jediný bod od Ing. Vaňka, který nemá formu a ani chuť hrát. 
Přesto věříme, že po určitém, hlavně duševním odpočinku bude zase naším velmi 
platným hráčem. Výborně hráli oba kluci a i obětavý, zraněný Král.“

„Sruby – Sloupnice B 2:12, hráno 6. 11. 76 odpoledne ve Srubech.
Béčko má stálou sestavu a hraje výborně. Jsme prostě na postup. 
Chytl se i Honza Mikulecký a tak body ztratil jenom Novotný, 
bude v tom zřejmě to stálé rozptylování okolními vlivy.“
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„Sloupnice A – Rychnov n. K. B 5:9, hráno 4. 12. 76 dopoledne U Chlebounů.
Nějak nám došel dech a hlavně nováčkovský elán. Chyběl nemocný Král. Kromě L. Chlebouna ml., ostatní zatím nedosahují 
uspokojivých výsledků. Překvapivé je to u Ing. Vaňka, od kterého jsme byli zvyklí na body, ale zřejmě to bez tréninku nepůjde.“ 

„Sloupnice B – Sedlec A 9:5, hráno 4. 12. 76 odpoledne U Chlebounů.
Vítězství horko těžko zajistili Klusoň a M. Doubrava. Oba Mikulečtí nestačili. Hlavní je vítězství, vždyť na Béčko letos hodně 
spoléháme, Chceme, aby postoupilo. Tentokrát chyběl nemocný Novotný.“

„Sloupnice B – Sedlec B 14:0, hráno 4. 12. 76 odpoledne U Chlebounů.
Soupeř hraje s mladším žactvem, které nemá zatím odpovídající úroveň. Ještě chybí poslední kolo v Zálší a tam to nebude 
vůbec snadné.“

„Zálší B – Sloupnice B 5:9, hráno 16. 12. 76 večer v Zálší.
Poslední utkání první poloviny okresní soutěže jsme vyhráli. Byl to také první zápas v nové herně v Zálší. Z našich stále výborní 
M. Doubrava a V. Klusoň, ale nestačí zatím S. Motyčka, který zaskočil jako náhradník. Tím jsme první půlku zakončili 
bez porážky.“

„Lanškroun – Sloupnice A 7:7, hráno 15. 1. 77 dopoledne v Lanškrouně.
Nerozhodný výsledek není naším úspěchem. Domácí se proti nám vyzbrojili míčky zn. Double Happiness a našim se moc 
nedařilo. Nepříjemně překvapil Král nulovým ziskem. Rovněž porážka L. Chlebouna ml. od veterána Lednického se nečekala. 
Po závadě na autě L. Chlebouna st. odvezl družstvo Ing. Vaněk, Ještě, že to tak vůbec vyšlo.“

„Hrušová – Sloupnice B 3:11, hráno 15. 1. 77 odpoledne v Hrušové.
Naše Béčko jde za svým cílem, tzn. postupem do okresního přeboru. V Hrušové byli sice jen tři dobří hráči, ale i to stačilo 
k bezpečnému vítězství.“

„Sloupnice A – Orlice 6:8, hráno 22. 1. 77 dopoledne U Chlebounů.
První oddíl tabulky a horký favorit na postup se u nás představil v dobrém světle. Naši ovšem hráli v dobré pohodě a s elánem 
a tak mnoho nechybělo k zisku nečekaného bodu. Nejvíce překvapilo nás i hosty vítězství M. Doubravy nad Ing. Malým, 
který to má vůbec první porážku v letošní soutěži. Mimo hráčů nás nepřišel nikdo povzbudit, je to škoda, byl to výborný sport.“

„Sloupnice B – Vysoké Mýto D 13:1, hráno 22. 1. 77 odpoledne U Chlebounů.
Hosté trochu čarovali se začátkem utkání. Nejprve, že budou hrát v 10:00 hodin, nakonec dle rozlosování se hrálo ve 14:00 hodin. 
Omlazený team po malé palácové revoluci v oddíle neměl šanci. Jediný bod ztratil P. Chleboun, ostatní poměrně hladce vyhrávali.“ 

„Sloupnice A – Ústí n. O. C 6:8, hráno 22. 1. 77 odpoledne U Chlebounů.
Druhá dnešní zbytečná porážka. Nepřijel Ing. Vaněk a znovu zklamal a nedostavil se také Pokorný. Za tohoto stavu 
s náhradníky Klusoněm a Novotným bylo družstvo bez nálady a tak bojovali pouze oba mladí. Král byl již dost unaven 
a nedařilo se mu tak, jako dopoledne. Situace skutečně nevypadá dobře. V příštím ročníku nastanou asi velké starosti.“

„Moravská Třebová B – Sloupnice A 5:9, hráno 5. 2. 77 dopoledne v M. Třebové.
Je to pěkné a zasloužené vítězství. Tím jsme odrazili nápor Moravské na naše postavení v tabulce. Když nastoupí Ing. Vaněk, 
je to tak nějak v družstvu cítit.“

„Moravská Třebová C – Sloupnice A 1:13, hráno 5. 2. 77 odpoledne v M. Třebové.
 Jasné vítězství pokazil pouze L. Chleboun ml. Za stavu 13:0 pustil jediný bod domácím. Výborně se rozehrál Král. 
Tímto sobotním ziskem šesti bodů se jistě posuneme v tabulce nahoru.“ 

„Sloupnice A – Litomyšl 5:9, hráno 11. 2. 77 večer U Chlebounů.
Utkání se nám zase nepovedlo. Po nemoci hrál zatím ve slabší formě L. Chleboun ml., M. Doubrava odešel dříve za povinností 
(uváděl večírek v kině). Král se vztekal. Vedoucí družstva L. Chleboun st. ležel s horečkou, a tak družstvo řídil Novotný.“

„Sloupnice A – Vys. Mýto B 13:1, hráno 12. 2. 77 odpoledne U Chlebounů.
Proti tomuto soupeři se nám naopak hraje výborně. Jediný bod si ztratil Král.“
 
„Svitavy C – Sloupnice A 1:13, hráno 19. 2. 77 dopoledne ve Svitavách.
Snadné vítězství nad asi nejslabším soupeřem soutěže. Takové utkání je spíš na obtíž, než aby bylo správným sportovním 
vyžitím. Jediný bod tentokrát pustil Král.“

turnaj 
ve stolním tenisu
Po dvouleté vynucené pauze se v úterý 27. prosince 2022 konal ve sloupenské sokolovně další 
ročník povánočního turnaje ve stolním tenisu. Do vzájemných soubojů nastoupilo celkem 
19 neregistrovaných hráčů, které doplnili 3 místní registrovaní, hrající nejnižší okresní soutěž. 
Nejstaršímu účastníkovi bylo 80 let. Hrálo se na čtyřech stolech. Kromě tradičních dvouher se 
pro zpestření konala také soutěž ve čtyřhrách. Poslední duely skončily pozdě večer. Následovalo 
vyhlášení výsledků. Každý hráč turnaje obdržel některou z připravených cen.

pořadí na stupních vítězů ve dvouhrách: pořadí na stupních vítězů ve čtyřhrách: 

1. místo Jaroslav kábrt 1. místo Jaroslav kábrt, oldřich dvořák
2. místo Milan bureš 2. místo Michal Ferko, Jan Melíšek
3. místo petr beneš st. 3. místo petr beneš st., ondřej beneš

 Děkujeme Obci Sloupnice i ostatním sponzorům za věcné ceny pro účastníky turnaje, Sokolu 
Sloupnice za poskytnuté zázemí v sokolovně i panu Václavu Sychrovi, který již tradičně plnil roli 
hlavního rozhodčího. 
 Budeme rádi, když se k nám do budoucna přidají další hráči stolního tenisu ze Sloupnice 
i okolí. Scházíme se od října do dubna ve středu od 19.15 hodin v sokolovně.

         ↘ jménem hráčů petr beneš
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Láska je síla, 
která mění svět

Mnohé rozhovory probíhají přesně tak, jak jste předpokládali, zeptáte se 
na několik málo informací, dostanete na ně stručnou odpověď a odchá-
zíte. některá setkání ale trvají mnohem déle, odcházíte po několika 
hodinách s tím, že jste se nezeptali na jedinou zamýšlenou věc. 
ale odcházíte s úsměvem, obohaceni o mnoho krásných a inspirativních 
myšlenek. Mezi tyto spontánní rozhovory patřil i ten s panem farářem 
danielem Matoušem, který se se svou rodinou přistěhoval na sloup-
nickou evangelickou faru v červnu 2022. Jsem ráda, že vám zde můžu 
zprostředkovat alespoň střípky ze zajímavého vyprávění… 

od toho, abych v kázáních či osobních rozho-
vorech soudil svět, hořekoval a lamentoval, 
káral a moralizoval. Nebo abych radil, koho 
volit prezidentem či do obecního zastupitel-
stva. A už vůbec tu nejsem od toho, abych 
hodnotil víru či nevíru kohokoliv. 

♥ a když si za vámi někdo přijde pro kon-
krétní radu? 

 Rád bych tady na tom místě pověděl zcela 
zásadní věc: jsem tu pro všechny, nejen pro 
pokřtěné a v církvi zapsané evangelíky. Když 
mě o to někdo požádá, rád se mu věnuji 
a snažím se spolu s ním vynajít odpověď 
podle Bible. Náš Pán Ježíš nám řekl, jaké jsou 
dva nejdůležitější Boží zákony: „Miluj Hos-
podina, svého Boha, z celého svého srdce, 
z celé své duše, z celé mysli a z celé své síly. 
A miluj svého bližního jako sám sebe.“ To je 
úplně jasná řeč. On nám také ukázal v praxi, 
jak se to dělá. 

♥ promlouváte k lidem skrze kázání. 
kde čerpáte inspiraci? Musí být těžké 
některé věci z písma srozumitelně 
zprostředkovat…

 Za tu dobu, co jsem farářem, se mi 
v knihovně nashromáždilo mnoho odborné 
literatury a v ní se dá najít mnoho podnětů. 
Také se modlím, a opravdu: někdy mě něco 
napadne a já v úžasu zjišťuji, že to nemohu 
mít ze sebe ani z knížek. Je to tak zvláštní… 
V kázáních i rozhovorech se vždy snažím, aby 
mělo navrch evangelium, to znamená „dobrá 
zpráva“. Dobrá zpráva o tom, že Bůh nás 
má rád. Vůbec celou Bibli vidím jako jedno 
velké vyznání lásky, které Bůh píše každému 
z nás. Jak na to moji posluchači odpoví, to už 
nezáleží na mně. V tom nám všem dává Pán 
Bůh plnou svobodu. Ale přimlouvám se, aby 
jim přispěl ku pomoci, v modlitbách prosím 
za komplet všechny lidi v naší Sloupnici. 

♥ věděl jste už v dospívání, že jednou 
budete farářem? 

 Ani náhodou. Vyrůstal jsem v Krucem-
burku, žil úplně obyčejným životem, jak tak 
mládež na vsi žije, vyučil jsem se zámeč-
níkem, bylo pro mě samozřejmé, že půjdu 
do fabriky, kde pracoval můj bratr i otec, 
a že tam budu až do důchodu. Do kostela 
jsem chodil kvůli svým zbožným rodičům, 

♥ Mohl byste popsat cestu, která vás 
dovedla až sem, do sloupnice? 

 Po studiích jsem šest a půl roku působil 
v Přelouči a poté dvacet let v Mariánských 
Lázních. V naší Českobratrské evangelické 
církvi nejsou faráři umísťováni do sborů 
rozhodnutím biskupa. Volí si je samy sbory. 
Zrovna jsem si hledal nové působiště, když 
mi přišel dopis ze Sloupnice...

♥ proč jste se rozhodl změnit působiště? 
 U nás je obvyklé, že farář pracuje na jed-
nom místě deset či patnáct let, potom 
přechází na jiný sbor. Výjimky samozřejmě 
existují, ale taková změna bývá prospěšná 
všem – faráři a stejně tak sborům. 

♥ a váš první dojem ze sloupnice? 
 Že je tu krásně: je tu spousta stromů 
a zeleně, domy ne jeden na druhém, 
ale hodně prostoru všude, klid, voňavo, 
vzdušno, slunno. Nádherně položený a opra-
vený kostel s farou. Výhled z oken farního 
bytu je tak hezký!

♥ a jak na vás působili místní lidé? 
 Byla ukázková letní neděle a my jsme 
přijeli na první návštěvu. Když skončily 
bohoslužby, tak účastníci vytáhli ven před 
kostel stoly, ubrusy, kávu, čaj, něco dob-

i když už jsem se ve svých patnácti považoval 
za dost velkého na to, abych si neděli zařídil 
podle svého, což znamenalo prospat celé 
dopoledne. Nechtěl jsem je zarmoutit, věděl 
jsem, že by je to bolelo. Takže jsem nakonec 
vždycky vstal a šel s nimi. Pán Bůh si mě 
dlouho namlouval a přemlouval mě hezkých 
pár let, než jsem si dal říct! Trvalo to, ale jak 
jsem tak sedával každou neděli pod kazatel-
nou, přece jen mi evangelium začalo pronikat 
do uší i do srdce. Mohl bych vyprávět opravdu 
dlouho, tohle byl jenom začátek. Bůh měl se 
mnou svoje plány. Docela stručně: kdybych 
nevěřil, že On si to přeje, tak bych se kazate-
lem Jeho evangelia nikdy nestal. 

♥ v čem spatřujete smysl života? 
 V lásce! Boží láska dává mému životu 
smysl – tohle byl pro mě ohromný, přímo 
životní objev, k němuž mi dopomohl Bůh 
sám. Potom tedy žít smysluplným životem 
pro mě znamená milovat Boha, a proto také 
lidi. Víte, když Ježíše odsoudili na kříž, zabili 
ho a pohřbili ho, mohlo se zdát, že smrt slaví 
svůj největší triumf... Jenže nedělní ráno 
byl hrob prázdný. Ježíš Kristus vstal z mrt-
vých! Tak se ukázalo nad slunce jasněji, že 
ne hrubé násilí a mocní tohoto světa, nýbrž 
láska má navrch, že vítězí, že láska je síla, 
která mění svět, že lásce patří budoucnost. 
Tomu věřím a o tom chci svědčit. 

 ↘ teš

rého k tomu. Seděli jsme a mile si povídali. 
Všichni se na nás usmívali, byli otevření 
a přátelští. Dovoluji si myslet, že jsme v sobě 
navzájem našli zalíbení od samého začátku. 
Už ten den večer jsme si s mojí Patricií řekli, 
že nebudeme zkoušet nic dalšího. Teď mohu 
říct, že jsem si svůj dobrý dojem z obyva-
tel Sloupnice, jak jsem se s nimi postupně 
seznamoval, nemusel během času nijak 
opravovat. Když to zkrátím: jsme tu tři čtvrtě 
roku a nevzpomínám si, že bychom svého 
rozhodnutí jedinkrát zalitovali.

♥ neustále se setkáváte s novými lidmi, 
které inspirujete a svým způsobem 
i ovlivňujete. do jaké míry by kněz, který 
je mnohými lidmi uznáván jako autorita, 
měl lidi navádět, ukazovat jim správnou 
cestu a směr? 

 Dávno jsou pryč ty doby, kdy byl pan farář 
někdo, lidé za ním chodili pro radu, a co 
řekl, to bylo takřka svaté. Taková uctivost 
k jeho postavení byla někdy až nezdravá. 
Kromě toho naše církev je hodně demokra-
tická – vždycky byla. Já hovořím druhým 
do života v kázáních. Nad kazatelnou našeho 
kostela stojí velikými písmeny citát z 1. listu 
Janova: „BŮH LÁSKA JEST“. A cílem našeho 
vyučování je láska, jak napsal apoštol Pavel. 
To jsem přijal za své. Rozhodně tady nejsem 
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pokračování z říjnového čísla

„Vážený pane učiteli. K Vašemu přání, projevenému dopisem ze dne  
10. 7. 1940 sdělujeme Vám místní názvy určitých částí obce Horní 
Sloupnice“, začíná dopis Jana Stoklasy, Josefa Pruška 
a Josefa Veselého, v němž popisují, jak se říkalo které 
části Horní Sloupnice před více než 80 lety.

Sloupnický 
místopis 1940

• Na východ od Vesničky mezi obcemi Řetovou, Přívratem a Vlčkovem nacházejí se lesy rolníků 
sloupnických, z nichž jednotlivé části se nazývají: Chloumy a Hory. Na Chloumech nachází se 
kopec zvaný Hradisko a údolí pod ním jmenují se V kotli, Hlubočka a Holubí důl. Na Horách 
nachází se místa, jež jmenují se u sv. Antonína dle jeho obrazu, jenž tam visí a kde také jest 
nejvyšší nadmořský bod v naší obci. Další část lesa jmenuje se Vyvažadla. Tudy vedla spojo-
vací cesta z Přívratu do Sloupnice. Dále jedna část jmenuje se Černý kout aneb dle bývalého 
majitele Černohorský kout a část lesa Drážka a v Dolcích. Pod Černým koutem v polích býval 
evangelický hřbitov a dle toho se tam říká u Hřbitova. Z Černohorského kouta do Sloupnice 
k hostinci Vedralce, která dle pověsti byla postavena králem Karlem IV., vede cesta zvaná 
Sečná. Ve Vesničce je malý rybníček a dle toho se tam říká u Rybníčka. 

• Mezi horní částí obce a Vlčkovem jest t. zv. Voleskýho kopec, přes nějž vede již dříve zmí-
něná Přívratská oštice. Okolo vlčkovských hranic části pole nazývají se Herzánská, u Háje, 
na Výměnku a na Vlčkách. 

• Po celé délce Malé i Velké strany vedou cesty zvané Humenné.
• Nyní na Velké straně přichází v úvahu již předem jmenovaná Horní draha, kudy dříve šla 

cesta z Litomyšle do Sloupnice. Nyní vede tamtudy okresní silnice. Bývalá spojovací cesta 
z Vlčkova do Sloupnice jmenuje se Vlčkovská oštice a končí v naší vsi jménem Úvoz.

• Jednotlivé části polí na Velké straně se nazývají: První dolce, Druhé dolce, Končiny (to jsou 
louky), pak mezi Druhými dolci a Končinami bývaly části polí tak zvané Stádní hony, kde se 
volně pásávala stáda dobytka. Pod touto částí polí nacházejí se takzvané Zahálkovy neb kláš-
terské doly.

• V polích sloupnických nachází se několik křížů a dle toho nazývá se nejbližší okolí, a to u Lim-
berskýho, Farskýho, Šafářova, Chamasova, Veselýho, Havlíkova a Šuránkova kříže.

• Na hranicích mezi Horní a Dolní Sloupnicí jest statue sv. Jana Nepomuckého, kde se dle toho 
říká u Jána. Vedle této sochy jest chalupa, kde se říká ve Zvonárně, kde bylo ulito mnoho 
zvonů a mezi nimi i naše sloupenské. 

• Na Sloupenském potoce stojí chalupa, kde se do nedávna primitivním způsobem vyráběl 
lněný olej a fermež. Dle toho se tam říká ve Volejně. Výše na potoce stával tak zv. Nový mlýn, 
který byl později změněn na výrobu vaty, a dle toho se tam říká ve Vatárně. Nad Vatárnou 
čtyři chalupy nazývaly se na Rousňově a proti této části stojí bývalý hostinec Kantin. Vašinův 
hostinec nesl jméno u Labutě dle potoka Labuťky, který protéká obcí. V hostinci u Chlebouna 
u Zeleného stromu neb všeobecně na sále. V hostinci u Čáslavků podle vedle jsoucí studánky 
se říká též tak. Bývalý hostinec Ráj dostal pojmenování po předešlých majitelích, kteří se 
křestními jmény jmenovaly Adam a Eva. Pole, které si na Malé straně z pastviska skopali, 
jmenuje se Adamka.

↘ zdroje poskytl josef zavřel, mš

Po třech letech pauzy zaviněné 
koronavirovými karanténami 
se letos opět naplno rozběhla 
(nebo spíš roztančila) plesová 
sezóna. Že jde o kratochvíli 
ve Sloupnici dávno oblíbenou, 
svědčí i otištěné pozvánky 
na taneční zábavy pořádané 
ve zdejších hostincích. Je vidět, 
že společnost od 19. století 
pokročila minimálně v otázce 
rovnosti pohlaví – ať jste osoba 
mužská nebo ženská, dnes 
na vstupném zaplatíte stejně.

Pozn.: archiv pana Faltejska

↘ red

tichý svět vám pomůže s řešením ztráty sluchu
Hledáte vhodného lékaře, který vám vyšetří sluch, nebo byste rádi získali přehled 
o kompenzačních pomůckách? S tím vám mohou zdarma pomoci konzultantky z pobočky 
Tichého světa o. p. s., které poskytují poradenství lidem se sluchovým postižením po celém 
Pardubickém kraji. Mimo jiné vám pomohou také s vyřízením úředních záležitostí, 
dluhovou problematikou nebo třeba se zvládnutím moderních technologií, ať už se jedná 
např. o vyhledávání na internetu nebo ovládání chytrého telefonu. 

KonTaKToVaT je MůžeTe na něKTeréM z TěCHTo KonTaKTů: 
Bc. Tereza Pospíšilová  •  e-mail: adriana.mullerova@tichysvet.cz  •  mobil: 702 111 716
nebo osobně v kanceláři, kde jsou každé úterý a čtvrtek v čase od 9.00 – 16.00 hod. 
Adresa: Jana Palacha 1552, 530 02 Pardubice (1. patro administrativní budovy).

Sloupnice tančí
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Kulturní komise při Obecním úřadu ve Sloupnici Vás zve na

SETKÁNí S DŮCHoDCI
v sobotu 11. března 2023
od 14 hodin v sokolovně
PROGRAM:
• slovo starosty obce
• vystoupení Vladimíra Waldy Nerušila,
 dvojníka Waldemara Matušky
• k poslechu a tanci zahraje Dvojka Náglovi

Občerstvení zajištěno.
Svoz do sokolovny zajištěn hasičskou dodávkou ve 13.30 hod. ze zastávky ve Vesničce.

sokol 
hledá zájemce 
o sportování 

s dětmi
baví vás pohyb? 

rádi pracujete s dětmi? 
pojďte se zapojit do sokola!

naučte děti základy 
gymnastiky, atletiky, 

míčové hry, stolní tenis 
nebo veďte kroužek 
pohybových aktivit 

pro ty nejmenší. 

Máte-li zájem, přihlaste se 
v sokole sloupnice 

u pana davida pecháčka 
na tel. 602 684 329. 

Dětský karneval
Základní škola Sloupnice pořádá v sobotu 25. 3. 2023 od 14 hodin 
dětský karneval. Pro děti a jejich rodiče je připraven zábavný program, 
o který se postarají herci a hudebníci z Divadla Koráb z Brna. 

Součástí karnevalu je i tombola a vyhlášení nejlepších kostýmů a masek. 
Ocenění si odnesou hezké ceny. 

Na Vaši návštěvu se těší pracovníci Základní školy Sloupnice.

Jarmark na Mlejnici
SDH Horní Sloupnice Vás srdečně zve na tradiční Velikonoční jarmark 
1. 4. 2023 od 13 hodin v areálu Na Mlejnici. 

Těšit se můžete na ukázku velikonočních tradic a prodejní stánky. 
Připraveny budou i tvořivé dílničky nejen pro děti, během odpoledne 
se s tanečním vystoupení představí dětská skupina pod vedením 
paní Heleny Dolečkové.

Divadelní spolek DOVEDA Sloupnice
si dovoluje pozvat všechny zábavychtivé na dvacátý šestý

18. února 2023
od 20.00 hodin

v sokolovně ve Sloupnici
K tanci a poslechu hraje kapela Vepřo knedlo s Dádou

Vstupné: 100 Kč Místenka: 20 Kč

Předprodej 8. — 12. února 2023 od 16 do 19 hodin u Novákových čp. 253.
Zajišťujeme svoz po autobusových zastávkách od 19.30 a od 20.00 hodin z Vesničky. 

Rozvoz po dohodě s pořadatelem.



uzávěrka příštího čísla Sloupnického PELMELu je 25. března 2023.
Další číslo Sloupnického PELMELu vyjde 12. dubna 2023.

Příspěvky, připomínky a dotazy zasílejte na adresu 

pelmel@sloupnice.cz

redakční poznámky
∗  Články a fotografie zasílejte v elektronické podobě.

∗  Příspěvky, prosíme, zasílejte nejpozději do dne uzávěrky příštího čísla. 
 Nemůžeme zaručit, že příspěvky dodané po datu uzávěrky, budou otištěny.

∗  Své příspěvky konzultujte s dostatečným časovým předstihem s redakcí. 
 redakce si vyhrazuje právo výběru jednotlivých příspěvků.

∗  Cena za otištění inzerátu je 500 Kč pro místní, 1 000 Kč pro ostatní.
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